





Family Violence & Family Law Brief

COVID-19, the Shadow Pandemic, and
Access to Justice for Survivors of
Domestic Violence Webinar

Issue # 6 | July 2021



ALLIANCE OF CANADIAN
RESEARCH CENTRES
ON GENDER-BASED VIOLENCE

This Brief was prepared by RESOLVE Manitoba (Research and Education for Solutions to Violence and Abuse), a member of the Alliance of Canadian Research Centres on Gender-Based Violence.

RESOLVE Manitoba is based at the University of Manitoba, Winnipeg, Manitoba, Canada, on original lands of Anishinaabeg, Cree, Oji-Cree, Dakota, and Dene peoples, and on the homeland of the Métis Nation.

Suggested Citation

Koshan, Jennifer; Mosher, Janet; Wiegers, Wanda; Ediger, Paula; Hosseini, Zahra; Karacsony, Patricia; Hoffart, Renée. (2021). Executive Summary of COVID-19, the Shadow Pandemic, and Access to Justice for Survivors of Domestic Violence. Family Violence & Family Law Brief (6). Winnipeg, Manitoba: RESOLVE (Research and Education for Solutions to Violence and Abuse)

Design

Diana Corredor, Communications Coordinator at the Centre for Research & Education on Violence Against Women & Children

Translation

Agnès Revenu et Laurence Eddie

Share Your Feedback on This Brief

Click the following link to share feedback about this Brief or suggestions about future resources: https://uwo.eu.qualtrics.com/jfe/form/SV_3wtLHDLQ8Opsb1Y

Join us

Email us if you would like to receive information about future resources and webinars: RESOLVE@umanitoba.ca



Public Health
Agency of Canada

Agence de la santé
publique du Canada

COVID-19, the Shadow Pandemic, and Access to Justice for Survivors of Domestic Violence Webinar

The COVID-19 pandemic has had a significant impact on the nature and severity of domestic violence. The United Nations (2020) estimates that calls for domestic violence supports have increased by 10-50% around the globe since the beginning of the pandemic. A similar report also found that for every three months the world remains in lockdown, an additional 15 million instances of gender-based violence will occur (United Nations, 2020). Reasons for this increase include the following: stay-at home orders increase the time spent at home with an abusive partner, significant social isolation, higher rates of substance abuse and mental health concerns, unemployment, and a lack of access to support services.

Scholars and frontline workers have identified new tactics of coercive control that have emerged within the context of the pandemic (Ediger & Hosseini, 2021; Koshan et al., 2021). The use of misinformation about the pandemic and threats to infect women and their children with the virus are prime examples of how the pandemic is being weaponized against victims (Carrington et al., 2020). Perpetrators have also isolated their partners by preventing them from leaving the home, citing concerns around contracting the virus.

The limited availability of support services and the barriers that exist in relation to accessing these resources have exacerbated the effects of domestic violence for survivors. Some agencies have continued to provide in-person services but have had to drastically decrease the number of clients they are able to serve and have had to restructure their programs to incorporate social distancing protocols and cleaning procedures.

What is Family Violence?

Divorce Act s2(1) family violence is defined as any conduct, whether or not the conduct constitutes a criminal offence, by a family member towards another family member, that is violent or threatening or that constitutes a pattern of coercive and controlling behaviour or that causes that other family member to fear for their own safety or for that of another person — and in the case of a child, the direct or indirect exposure to such conduct — and includes:

- a) physical abuse, including forced confinement but excluding the use of reasonable force to protect themselves or another person;
- (b) sexual abuse;
- (c) threats to kill or cause bodily harm to any person;
- (d) harassment, including stalking;
- (e) the failure to provide the necessities of life;
- (f) psychological abuse;
- (g) financial abuse;
- (h) threats to kill or harm an animal or damage property; and
- (i) the killing or harming of an animal or the damaging of property.

Other agencies have shifted toward service delivery via remote means (i.e., telephone, video-conference). However, this presents challenges to survivors who do not have access to technology and lack the privacy to participate.

The work of Jennifer Koshan (University of Calgary), Janet Mosher (York University), and Wanda Wieggers (University of Saskatchewan) examines the impact of the COVID-19 pandemic on women's access to justice with a specific focus on family law, child protection, criminal law, and civil protection/restraining order cases. A case law search of court decisions made between March 16, 2020, and June 1, 2020, was conducted, producing a total of 67 cases which referenced both domestic violence and the COVID-19 pandemic.

The Shadow Pandemic

The term “shadow pandemic” has been used to describe how the pandemic of violence against women exists simultaneously with, but in the shadow of/often obscured by, the COVID-19 pandemic.

The two pandemics interact; COVID-19 has resulted in the increased prevalence and severity of gender-based violence, particularly intimate partner violence.

COVID-19, the Shadow Pandemic, and Access to Justice for Survivors of Domestic Violence

Objectives of the Study

Jennifer Koshan, Janet Mosher, and Wanda Wieggers¹ examined specific cases across Canada involving domestic violence in the areas of family law, child welfare, criminal, and civil protection/restraining orders and in each of the cases examined, the team determined whether the risk of both domestic violence and COVID-19 had been identified and if they were identified, how the associated risks being dealt with. The team also analysed how survivors' access to justice was affected by Canadian courts' approaches to domestic violence during the pandemic.

¹ Jennifer Koshan, Professor at the Faculty of Law, University of Calgary; Janet Mosher, Associate Professor at Osgoode Hall Law School, York University, and co-director of the Feminist Advocacy: Ending Violence Against Women clinical program; Wanda Wieggers, Professor at the College of Law, University of Saskatchewan.

Findings of the Study

The research study identified key principles related to access to the courts, which depended upon the court's view of the urgency of each individual case matter. The team found that access to the justice system had drastically changed during the first 10 weeks of the pandemic, which consisted of a shift to a remote delivery model with limited in-person access. Given this drastic and abrupt shift, several challenges surfaced, including a tendency of courts to urge the parties to settle family law matters without using the courts' limited resources; problems gathering and presenting evidence to courts; and issues for parties in their access to services such as supervised access facilities. Cases in the areas of family law, child welfare law, criminal law, and civil protection/restraining orders were also approached very differently on the whole, with family law cases continuing to emphasize maximum contact with both parents across two households despite the COVID-19 pandemic, child protection cases placing more emphasis on the risks to children, foster parents, and workers of contracting COVID-19 where children were in care, and criminal law cases attempting to balance the safety of victims and the risk to the accused of contracting COVID-19 in prison.

Results of the Study

The work of Koshan and colleagues revealed that the Canadian justice system had adapted quickly to the challenges of the pandemic by continuing to offer some services to survivors through unconventional means (i.e., via telephone or video-conferencing). However, several issues of concern were identified. Selected positive findings and issues of concern are illustrated below.

Positive Findings

- Courts remained partially open and utilized triage principles that prioritized safety
- Courts and many services for survivors transitioned to remote delivery
- “Essential” services included some of the key services for survivors (e.g., shelters) and some new funding was provided
- Enhanced access to legal assistance in some jurisdictions

Issues of Concern

- An “urgency” threshold was not well-calibrated to domestic violence, particularly patterns of coercive control
- Little awareness amongst judges of the heightened risks of violence for survivors and new tactics of control during the pandemic

- Increased emphasis on settlement in custody and access cases
- Increased complexity, difficulties in marshalling proof of domestic violence, and delays in the court process
- Unequal access to the digital technologies that enable remote access to the legal system and to other services
- Limited access to services, professionals, and reports with spillover effects on judicial outcomes, particularly in child protection cases
- The risks of COVID-19 and/or of no parenting time largely overshadowed attention to the risks posed by domestic violence

Future Research

While the research study revealed the extent of the impact of the COVID-19 pandemic on survivors of domestic violence access to the Canadian justice system, the study also raised several important questions including:

- What have been the experiences of women navigating the dual pandemics and how have these experiences differed based on women's identities and social locations?
- What have been the experiences of frontline Violence Against Women (VAW) service providers?
- What can we learn from the COVID-19 pandemic about the place of remote delivery of justice and related services into the future?
- Have the early findings from the case law been borne out over the later months of the COVID-19 pandemic?

COVID-19 and Domestic Violence: Testimonials from the Frontlines

Paula Ediger and Zahra Hosseini from A Women's Place (NorWest Community Co-op), a community-based organization that provides counselling and support, safety planning, protection orders, legal consults and representation to women and children impacted by family violence in Winnipeg, Manitoba shared their experiences providing supports to women experiencing domestic violence and/or familial violence. Ediger and Hosseini also shared the challenges that survivors have encountered within the context of the COVID-19 pandemic, focussing on four primary areas: legal, level of risk, barriers, and access to services

New and Modified Tactics of Coercion and Control

- Not permitting women to leave the home
- Preventing women from going to work, citing infection concerns
- Isolating women socially
- Constant monitoring/surveillance, including through various technologies
- Preventing women's access to technologies, destroying computers, phones
- Threatening to infect women and their children
- Spreading rumours that women are infected
- Micro-regulation of women's compliance with COVID-19 guidelines
- Pressure to alter existing access arrangements
- Refusal to return children to their mothers after an access visit, citing women's failure to comply with guidelines
- Using misinformation about the virus to frighten and control women
- Preventing access to medical advice and services by invoking exposure to the virus

(Carrington, et al., 2020)

Legal

- Survivors expressed concern around the use of technology in court proceedings
- Confusion at the start of the pandemic around physical versus remote attendance at court
- Reduced court operations proved stressful for survivors who were seeking the resolution of criminal, civil, and/or family court matters

Level of Risk

- Increased substance abuse caused stress on the relationship
- Mental health coercion (e.g., threats of suicide, false accusations) was commonly mentioned by survivors
- Unemployment was found to increase strain within relationships
- Conflict encountered in relation to making decisions about children's schooling/education
- The pandemic is being used as a mechanism of coercive control to manipulate victims

Barriers

- Access to technology, including limited access to the Internet and a lack of privacy (children and/or abuser may be present) is a barrier to participating in programming
- Relationship status can present challenges for women attempting to exit their relationship
- Concerns around going into shelter during COVID-19, leaving without their children, and difficulty developing an exit strategy when their partner is present

Access to Services

- Limited availability of in-home supports for women with disabilities
- Lack of parenting supports and respite
- Confusion surrounding the availability of services and the process associated with accessing resource

To learn more about the Supporting the Health and Well-Being of Survivors of Family Violence in Family Law Proceedings project, go to: alliancevaw.ca or our partnered research centres:

The Centre for Research & Education on Violence Against Women & Children

<http://www.learningtoendabuse.ca>

Dr. Peter Jaffe

Dr. Katreena Scott

The FREDA Centre for Research on Violence Against Women and Children

<http://www.fredacentre.com>

Dr. Margaret Jackson

Muriel McQueen Fergusson Centre for Family Violence Research

in partnership with St. Thomas University

<https://www.unb.ca/mmfc/>

Dr. Catherine Holtmann

Karla O'Regan

[Professor's website](#)

Recherches Appliquées et Interdisciplinaires sur les Violences intimes, familiales et structurelles

in partnership with Université du Québec à Montréal

<https://www.raiv.ulaval.ca/en>

Dr. Geneviève Lessard

Dr. Dominique Bernier

[Professor's website](#)

RESOLVE: Research and Education for Solutions to Violence and Abuse

<https://umanitoba.ca/resolve>

Dr. Kendra Nixon

References

Carrington, K., Morley, C., Warren, S., Harris, B., Vitis, L., Ball, M., Clarke, J., & Ryan, V. (2020). The impact of COVID on domestic and family violence services and clients. Brisbane, AU: QUT Centre for Justice.

Ediger, P., & Hosseini, Z. (2021, March 16). COVID-19 and domestic violence: Sharing testimonials from the field [webinar]. Retrieved from <https://umweb-edit.ad.umanitoba.ca/resolve/sites/resolve/files/2021-04/COVID-19%20and%20Domestic%20Violence-%20Sharing%20Testimonials%20from%20the%20Field%20English%20%26%20French.pdf>

Koshan, J., Mosher, J., & Wieggers, W. (2021). COVID-19, the shadow pandemic, and access to justice for survivors of domestic violence. *Osgoode Hall Law Journal*, 57(3): 739-799.

United Nations. (2020). UN chief calls for domestic violence ‘ceasefire’ amid ‘horrifying global surge’. UN News. <https://news.un.org/en/story/2020/04/1061052>

United Nations. (2020). COVID-19 and ending violence against women and girls. Retrieved from <https://www.unwomen.org/-/media/headquarters/attachments/sections/library/publications/2020/issue-brief-covid-19-and-ending-violence-against-women-and-girls-en.pdf?la=en&vs=5006>

Mémoire sur la violence familiale et le droit de la famille

COVID-19, pandémie fantôme et accès à la justice pour les survivants.es de violence conjugale Webinaire

Numéro 6 | *Juillet 2021*



ALLIANCE OF CANADIAN
RESEARCH CENTRES
ON GENDER-BASED VIOLENCE

Le présent mémoire a été conçu par RESOLVE Manitoba (Research and Education for Solutions to Violence and Abuse), membre de l'Alliance des centres de recherche canadiens sur la violence basée sur le genre.

RESOLVE Manitoba est établi à l'Université du Manitoba, à Winnipeg, au Manitoba, au Canada, sur les terres ancestrales des peuples Anichinabés, Cris, Oji-Cris, Dakota et Déné et sur la terre natale de la Nation Métis.

Citation suggérée

Koshan, Jennifer; Mosher, Janet; Wiegers, Wanda; Ediger, Paula; Hosseini, Zahra; Karacsony, Patricia; Hoffart, Renée. (2021). Résumé de l'étude COVID-19, pandémie fantôme et accès à la justice pour les survivants.es de violence conjugale. Mémoire sur la violence familiale et le droit de la famille (6). Winnipeg, Manitoba : RESOLVE (Research and Education for Solutions to Violence and Abuse)

Édition

Diana Corredor, coordonnatrice des communications au Centre de recherche et d'éducation sur la violence contre les femmes et les enfants

Traduction

Agnès Revenu et Laurence Eddie

Partager vos commentaires sur ce mémoire

Cliquez sur le lien ci-dessous pour faire part de vos commentaires sur ce mémoire ou de vos suggestions sur des ressources futures : https://uwo.eu.qualtrics.com/jfe/form/SV_3wtLHDLQ8Opsb1Y

Nous joindre

Écrivez-nous pour recevoir de l'information sur nos futures ressources et webinaires : RESOLVE@umanitoba.ca



Public Health
Agency of Canada

Agence de la santé
publique du Canada

COVID-19, pandémie fantôme et accès à la justice pour les survivants.es de violence conjugale – Webinaire

La pandémie de COVID-19 a eu des effets considérables en ce qui a trait à la nature et la gravité de la violence conjugale. L'ONU (2020) estime que les appels aux lignes de soutien pour violence conjugale ont augmenté de 10 à 50 % dans le monde entier depuis le début de la pandémie. Un rapport similaire a aussi constaté que, pour chaque période de trois mois pendant laquelle le confinement est maintenu à travers le monde, 15 millions de cas supplémentaires de violence basée sur le genre se produiront (ONU, 2020). Les raisons d'une telle hausse sont les suivantes : l'obligation de rester chez soi, qui augmente le temps passé à la maison avec un.e conjoint.e violent.e, un isolement social significatif, des taux plus élevés de toxicomanie et de troubles de santé mentale, le chômage et le manque d'accès aux services de soutien.

Des universitaires et des travailleurs.es de première ligne ont relevé de nouvelles tactiques de contrôle coercitif qui ont émergé dans le contexte de la pandémie (Ediger et Hosseini, 2021; Koshan et al., 2021). Le fait de propager de fausses informations sur la pandémie et les menaces d'infecter les femmes et leurs enfants avec le virus constituent de parfaits exemples de la façon dont la pandémie est utilisée comme arme contre les victimes (Carrington et coll., 2020). Les auteurs.es de violence ont aussi isolé leur conjoint.e en les empêchant de quitter le domicile, arguant la crainte de contracter le virus.

La disponibilité restreinte des services de soutien et les obstacles à l'accès à ces ressources ont aggravé les effets de la violence conjugale chez les survivants.es.

Qu'est-ce que la violence familiale?

En vertu de l'article 2(1) de la Loi sur le divorce, la violence familiale s'entend de toute conduite, constituant une infraction criminelle ou non, d'un membre de la famille envers un autre membre de la famille, qui est violente ou menaçante, qui dénote, par son aspect cumulatif, un comportement coercitif et dominant ou qui porte cet autre membre de la famille à craindre pour sa sécurité ou celle d'une autre personne — et du fait, pour un enfant, d'être exposé directement ou indirectement à une telle conduite —, y compris :

- a) Les mauvais traitements corporels, notamment l'isolement forcé, à l'exclusion de l'usage d'une force raisonnable pour se protéger ou protéger quelqu'un;
- b) Les abus sexuels;
- c) Les menaces de tuer quelqu'un ou de causer des lésions corporelles à quelqu'un;
- d) Le harcèlement, y compris la traque;
- e) Le défaut de fournir les choses nécessaires à l'existence;
- f) Les mauvais traitements psychologiques;
- g) L'exploitation financière;
- h) Les menaces de tuer ou de blesser un animal ou d'endommager un bien;
- i) Le fait de tuer un animal, de causer des blessures à un animal ou d'endommager un bien.

Certains organismes ont continué à offrir des services en personne, mais ont dû réduire drastiquement le nombre de clients.es qu'ils étaient en mesure de traiter et reconfigurer leurs programmes pour mettre en place des protocoles de distanciation sociale et de nettoyage. D'autres organismes ont plutôt modifié leurs prestations de service, en favorisant des dispositifs à distance (ex. téléphone, vidéoconférence), ce qui pose toutefois des difficultés pour les survivants.es qui n'ont pas accès à la technologie ou à des espaces privés.

Le travail de Jennifer Koshan (Université de Calgary), Janet Mosher (Université York) et Wanda Wieggers (Université de la Saskatchewan) se penche sur les effets de la pandémie de COVID-19 sur l'accès des femmes à la justice, en mettant l'accent sur le droit de la famille, la protection à l'enfance, le droit criminel et les affaires de protection civile/d'ordonnance d'interdiction. Une recherche jurisprudentielle sur les décisions judiciaires rendues entre le 16 mars 2020 et le 1er juin 2020 a été effectuée, révélant un total de 67 affaires qui faisaient référence à la fois à la violence conjugale et à la pandémie de COVID-19.

La pandémie fantôme

La locution « pandémie fantôme » a été employée pour décrire la façon dont la pandémie de violence à l'égard des femmes existe en parallèle, mais tapie dans l'ombre, de la pandémie de COVID-19. Les deux pandémies interagissent; la COVID-19 engendré une hausse de la prévalence et de la gravité de la violence basée sur le genre, particulièrement en ce qui a trait à la violence conjugale.

COVID-19, pandémie fantôme et accès à la justice pour les survivants.es de violence conjugale

Objectifs de l'étude

Jennifer Koshan, Janet Mosher et Wanda Wieggers¹ ont analysé des affaires spécifiques qui impliquaient de la violence conjugale relevant du droit de la famille, de la protection à l'enfance, du droit criminel et de la protection civile/ordonnance d'interdiction à travers le Canada. Pour chaque affaire examinée, l'équipe a déterminé si le risque de violence conjugale et de COVID-19 avait été identifié et, le cas échéant, comment les risques associés avaient été gérés. L'équipe a également analysé dans quelle mesure l'accès des survivants.es à la justice avait été affecté par l'approche des tribunaux canadiens en matière de violence conjugale durant la pandémie.

1 Jennifer Koshan, professeure à la faculté de droit, Université de Calgary; Janet Mosher, professeure associée à la faculté de droit de Osgoode Hall, Université York, et co-directrice du Feminist Advocacy: Ending Violence Against Women clinical program; Wanda Wieggers, professeure au collège de droit, Université de la Saskatchewan.

Conclusions de l'étude

AL'étude a permis de déterminer les principes clés en lien avec l'accès aux tribunaux, qui se fondent sur l'urgence qu'a accordée l'opinion du tribunal à chaque affaire. L'équipe a constaté qu'au cours des dix premières semaines de la pandémie, l'accès au système judiciaire avait drastiquement changé, passant à une prestation à distance avec accès réduit en personne. Ce changement radical et soudain s'est accompagné de plusieurs défis : la tendance des tribunaux à inciter les parties à régler les affaires de droit familial sans recourir aux ressources limitées des tribunaux; des problèmes liés à la collecte et à la présentation des preuves aux tribunaux; et des problèmes concernant l'accès des parties aux services tels les centres de visites supervisées. Les affaires relevant du droit de la famille, des lois sur la protection de l'enfance, du droit criminel et de la protection civile/ordonnances d'interdiction ont aussi été abordées, globalement, de manière très différente. Ainsi, les affaires relevant du droit de la famille continuaient à mettre l'accent sur un contact maximal avec les deux parents séparés en dépit de la pandémie de COVID-19, alors que les affaires de protection de l'enfance insistaient davantage sur les risques pour les enfants, les parents d'accueil et les travailleurs.euses du milieu de contracter la COVID-19 dans les lieux où les enfants étaient pris en charge; les affaires de droit criminel, enfin, tentaient d'équilibrer la sécurité des victimes et le risque que l'accusé.e contracte la COVID-19 en prison.

Résultats de l'étude

Le travail de Koshan et de ses collègues a révélé que le système judiciaire canadien s'était adapté rapidement aux défis soulevés par la pandémie en continuant à offrir des services aux survivants.es à l'aide de moyens non conventionnels (ex. : téléphone, vidéoconférence). Cependant, plusieurs sujets de préoccupation ont émergé. Les conclusions positives et les sujets de préoccupation sont résumés ci-dessous.

Conclusions positives

- Les tribunaux sont demeurés partiellement ouverts et ont utilisé des principes de triage qui privilégiaient la sécurité
- Les tribunaux et bon nombre de services offerts aux survivants.es sont passés à des prestations de services à distance
- Les services « essentiels » comprenaient certains des services clés pour les survivants.es (ex. foyers) et de nouveaux financements ont été octroyés
- L'accès à l'assistance juridique a été amélioré dans certaines juridictions

Sujets de préoccupation

- Seuil « d'urgence » mal calibré pour la violence conjugale, particulièrement en ce qui concerne les schémas de contrôle coercitif
- Peu de sensibilisation, parmi les juges, sur les risques élevés de violence chez les survivants.es et les nouvelles tactiques de contrôle durant la pandémie
- Insistance accrue sur le règlement dans les affaires de garde et de droit de visite
- Hausse de la complexité, ainsi que des difficultés pour rassembler les preuves de violence conjugale et délais dans les procédures judiciaires
- Accès inégal aux technologies numériques qui permettent l'accès à distance au système judiciaire et à d'autres services
- Accès limité aux services, aux professionnels.elles et aux rapports, avec des répercussions sur les résultats juridiques, particulièrement dans les affaires de protection de l'enfance
- Risques liés à la COVID-19 ou à l'absence de temps parental ayant supplanté, dans une large mesure, l'attention accordée aux risques associés à la violence conjugale

Recherche future

Si l'étude a révélé l'ampleur des effets de la pandémie de COVID-19 sur l'accès des survivants.es de violence conjugale au système judiciaire canadien, elle a également soulevé plusieurs questions importantes :

- Quelles ont été les expériences des femmes qui ont dû composer avec la double pandémie, et comment ces expériences ont-elles varié en fonction de leur identité et de leur situation sociale?
- Quelles ont été les expériences des prestataires de services de première ligne en matière de violence à l'égard des femmes (VEF)?
- Que peut nous apprendre, à long terme, la pandémie de COVID-19 sur la place des prestations de service judiciaire et autres services à distance?
- Les conclusions préliminaires tirées de la recherche jurisprudentielle se sont-elles vérifiées au cours des mois suivants de la pandémie de COVID-19?

COVID-19 et violence conjugale : témoignages des travailleurs.euses de première ligne

Paula Ediger et Zahra Hosseini du A Women's Place (NorWest Community Co-op), un organisme communautaire offrant des services de soutien, de planification de la sécurité, d'ordonnances de protection, et de consultation et de représentation juridiques aux femmes et aux enfants touchés par la violence familiale à Winnipeg, au Manitoba, ont partagé leur expérience entourant les services de soutien aux femmes victimes de violence conjugale ou familiale. Paula Ediger et Zahra Hosseini ont également témoigné des difficultés auxquelles font face les survivants.es dans le contexte de la pandémie de COVID-19 dans quatre principaux domaines : domaine juridique, niveau de risque, obstacles et accès aux services.

Nouvelles tactiques de coercition et de contrôle modifié

- Ne pas autoriser les femmes à quitter le domicile
- Empêcher les femmes d'aller au travail, invoquant la crainte de contracter le virus
- Isoler les femmes socialement
- Exercer une surveillance constante, notamment par le biais de diverses technologies
- Entraver l'accès des femmes à la technologie, détruire les ordinateurs et les téléphones
- Menacer d'infecter les femmes et leurs enfants
- Faire courir le bruit que les femmes sont infectées
- Exercer des pressions pour que les femmes suivent à la lettre les directives liées à la COVID-19
- Exercer des pressions pour modifier les dispositions d'accès existantes
- Refuser de rendre l'enfant à la mère après une visite surveillée, en arguant qu'elle n'a pas respecté les directives
- Avoir recours à la désinformation sur le virus pour effrayer et contrôler les femmes
- Empêcher l'accès aux conseils et services médicaux en invoquant l'exposition au virus

Domaine juridique

- Les survivants.es ont exprimé leur crainte entourant le recours à la technologie dans les procédures judiciaires
- Il a régné une certaine confusion, au début de la pandémie, entre la présence en personne ou la présence à distance au tribunal
- La réduction des opérations judiciaires s'est avérée stressante pour les survivants.es qui cherchaient à résoudre des affaires pénales, civiles ou familiales

Niveau de risque

- L'augmentation de la consommation de substances a causé des tensions au sein de la relation
- La coercition en matière de santé mentale (ex. : menaces de suicide, fausses accusations) a fréquemment été mentionnée par les survivants.es
- Le chômage a augmenté les tensions dans les relations
- Des conflits sont survenus dans la prise de décisions sur la scolarité et l'éducation des enfants
- La pandémie est utilisée à titre de mécanisme de contrôle coercitif pour manipuler les victimes

Obstacles

- L'accès à la technologie, y compris l'accès limité à Internet et le manque d'intimité (les enfants ou l'agresseur pouvant être présents) constitue un obstacle à la participation aux programmes
- L'état de la relation peut représenter un défi pour les femmes qui tentent de mettre fin à leur relation
- Il existe des inquiétudes quant au fait d'aller résider dans un foyer durant la COVID-19, de partir sans leurs enfants et une difficulté à établir une stratégie de sortie lorsque leur partenaire est présent.e

Accès aux services

- Disponibilité limitée des services d'aide à domicile pour les femmes atteintes de déficiences
- Manque de soutien et de répit pour les parents

Pour en apprendre davantage sur le projet Contribuer à la santé des survivants de violence familiale dans les procédures de droit de la famille, veuillez visiter le site : alliancevaw.ca ou l'un de nos centres de recherche associés :

The Centre for Research & Education on Violence Against Women & Children

<http://www.learningtoendabuse.ca>

Dr. Peter Jaffe

Dr. Katreena Scott

The FREDA Centre for Research on Violence Against Women and Children

<http://www.fredacentre.com>

Dr. Margaret Jackson

Le Centre Muriel McQueen Fergusson Pour La Recherche Sur La Violence Familiale

en partenariat avec l'Université St-Thomas

<https://www.unb.ca/mmfc/>

Dr. Catherine Holtmann

Karla O'Regan

[Site web de la professeure](#)

Recherches Appliquées et Interdisciplinaires sur les Violences intimes, familiales et structurelles

en partenariat avec l'Université du Québec à Montréal

<https://www.raiv.ulaval.ca/en>

Dr. Geneviève Lessard

Dr. Dominique Bernier

[Site Web du professeur Bernier](#)

RESOLVE: Research and Education for Solutions to Violence and Abuse

<https://umanitoba.ca/resolve>

Dr. Kendra Nixon

Références

Carrington, K., Morley, C., Warren, S., Harris, B., Vitis, L., Ball, M., Clarke, J., & Ryan, V. (2020). The impact of COVID on domestic and family violence services and clients. Brisbane, AU : QUT Centre for Justice.

Ediger, P., et Hosseini, Z. (2021, 16 mars). COVID-19 and domestic violence: Sharing testimonials from the field [webinar]. Récupéré de <https://umweb-edit.ad.umanitoba.ca/resolve/sites/resolve/files/2021-04/COVID-19%20and%20Domestic%20Violence-%20Sharing%20Testimonials%20from%20the%20Field%20English%20%26%20French.pdf>

Koshan, J., Mosher, J., & Wieggers, W. (2021). COVID-19, the shadow pandemic, and access to justice for survivors of domestic violence. *Osgoode Hall Law Journal*, 57(3) : 739-799.

ONU (2020). Violence domestique : le chef de l'ONU appelle à un « cessez-le-feu » face à un « déferlement mondial ». ONU Info. <https://news.un.org/fr/story/2020/04/1065842>

ONU.(2020). COVID-19 and ending violence against women and girls. Récupéré de <https://www.unwomen.org/-/media/headquarters/attachments/sections/library/publications/2020/issue-brief-covid-19-and-ending-violence-against-women-and-girls-en.pdf?la=en&vs=5006>